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Vlaams Parlement 

Op 17 maart 2022 besprak de Commissie voor Onderwijs het verslag van het Re-

kenhof over het deeltijds kunstonderwijs. Afstemming en toegankelijkheid van het 

aanbod, met Willem Cabooter, eerste-auditeur-revisor bij het Rekenhof en Ben 

Weyts, viceminister-president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van 

Onderwijs, Sport, Dierenwelzijn en Vlaamse Rand. 

I. Toelichting door het Rekenhof 

Willem Cabooter licht het rapport toe dat in december 2021 werd gepubliceerd. 

1. Onderzoeksdomein 

Het deeltijds kunstonderwijs telt vandaag 178.000 leerlingen, waarvan drie vierde 

kinderen en jongeren zijn. Van de Vlaamse kinderen tussen 8 en 10 jaar volgt 

ongeveer een op de vijf les aan de academies. Van de in totaal 167 academies 

worden er negen op de tien ingericht door steden en gemeenten. 

 

Leerlingen kunnen les volgen in vier domeinen: beeldende en audiovisuele kun-

sten, dans, muziek en woordkunst-drama. Sinds kort zijn er ook domeinoverschrij-

dende initiatie-opleidingen, geeft de spreker mee. 

 

Sinds 1 september 2018 kent het dko een eigen niveaudecreet. Met die hervorming 

werden een aantal nieuwigheden ingevoerd voor de academies, kwamen er eind-

doelen, een geactualiseerde opleidingsstructuur en werden de rechten voor leer-

lingen met specifieke onderwijsbehoeften verankerd. Een van de doelstellingen van 

het niveaudecreet was een betere aansluiting van het aanbod op de behoeften. 

2. Onderzoeksvragen 

Het Rekenhof heeft voor dit onderzoek gebruikgemaakt van de gekende audit-

methodes. Er werden ook dertig academies bevraagd, eerst schriftelijk en daarna 

mondeling. Bij 25 van de interviews was ook iemand van het schoolbestuur aan-

wezig, meestal de schepen. 

 

In het rapport wordt weinig onderscheid gemaakt tussen antwoorden van de aca-

demies en van de vertegenwoordiger van het schoolbestuur. Dat komt omdat er 

tijdens de interviews weinig verschillende meningen waren. 

2.1. Afstemming aanbod op behoeften 

Is het aanbod van het dko afgestemd op de behoeften? Op welke manier bepalen 

academies vandaag de behoeften? Slagen ze erin om leerbehoeften te capteren bij 

aanwezige of potentiële leerlingen? 

 

Alle academies zeggen inspanningen te leveren om de leerbehoeften te capteren. 

Het Rekenhof stelde vast dat dat vooral op informele wijze gebeurt. Bij aanwezige 

leerlingen gebeurt dat via contacten met de leerkracht, de directie en het secreta-

riaat. Leerloopbaangesprekken vinden wel degelijk plaats, maar er komt weinig 

uitbreiding of vernieuwing van het aanbod uit voort. 

 

Ongeveer een op de drie academies heeft een bevraging georganiseerd bij leer-

lingen en ouders, waarin behoeften aan nieuw aanbod aan bod kwamen. 

 

Ongeveer een op de tien academies heeft een bevraging georganiseerd bij poten-

tiële leerlingen. Daarnaast capteert men de behoeften vooral via informele contac-

ten bij naburige scholen, de gemeente en andere lokale actoren. 43 procent van 

de academies heeft de behoeften van potentiële leerlingen formeel in kaart 
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gebracht, waarvan slechts 10 procent dat doet op een gestructureerde manier in 

een overkoepelend beleidsplan. 

 

Het is volgens Willem Cabooter ook interessant om te kijken hoe academies nieuwe 

vestigingsplaatsen oprichten. Sinds het begin van het niveaudecreet hebben 24 

academies uit de steekproef 88 nieuwe vestigingsplaatsen opgericht. Meestal ge-

beurt dat zonder grondig behoeftenonderzoek. Drie academies deden een omstan-

dige omgevingsanalyse, stipt de spreker aan. Van alle opgerichte nieuwe 

vestigingsplaatsen is ondertussen 16 procent weer opgeheven. 

 

Vervolgens gaat de spreker in op de afstemming met de amateurkunsten en na-

burige academies. In het niveaudecreet is het een financierings- of subsidiërings-

voorwaarde dat er een verplicht inspraakbeleid moet zijn. Meestal gebeurt dat via 

de cultuurraad in de gemeente of de academieraad. Vijftien van de dertig acade-

mies verwijzen in hun aanvragen voor bijkomende onderwijsbevoegdheid ook naar 

de lokale verenigingen. Alle academies houden rekening met het aanbod van na-

burige academies via verschillende overlegmomenten, netoverschrijdend of in de 

stad, of via de directeursverenigingen. 

 

De voorbije 5 jaar is de spreiding van het aanbod verbeterd, stelt het Rekenhof 

vast. Er zijn minder gemeenten zonder of met een beperkt dko-aanbod. 12,2 pro-

cent van de gemeenten heeft nog geen dko-aanbod. Voor alle domeinen is er een 

verbetering, behalve voor dans. 

 

27,3 procent van de gemeenten heeft vandaag een aanbod in alle domeinen. De 

spreker maakt wel de kanttekening dat soms enkel de eerste en tweede graad 

worden aangeboden. Dat gebeurt vooral voor beeldende en audiovisuele kunsten, 

meer bepaald in een op de drie academies. Leerlingen die een verdere opleiding 

willen volgen, moeten zich dus verplaatsen naar een andere gemeente. 

 

De blinde vlekken of semiblinde vlekken hoeven geen probleem te zijn, stipt de 

spreker aan, dat hangt af van de lokale context. Onderzoek heeft wel vastgesteld 

dat de afstand van de woonplaats tot de academie wel degelijk een rol speelt in de 

participatie, vooral bij jongeren. Daarnaast stelde het Rekenhof ook vast dat een 

aantal gemeenten een hogere bijdrage vraagt aan niet-inwoners. 

 

Wachtlijsten, die een teken kunnen zijn dat het aanbod niet voldoende is afgestemd 

op de behoeften, komen voor bij de helft van de academies, maar het gaat om een 

beperkt aantal leerlingen. Het gaat vooral over enkele populairdere opties. 

 

Het decreet zorgde ook voor een aantal vernieuwingen om het aanbod beter af te 

stemmen op de behoeften, schetst Willem Cabooter. Er zijn nieuwe opties, studie-

richtingen, vakken en instrumenten mogelijk. Sommige worden in zekere mate 

aangeboden, terwijl andere slechts heel beperkt of niet aangeboden worden. 

 

Het decreet voorziet in de mogelijkheid om les te volgen via verkorte of verlengde 

trajecten voor bepaalde structuuronderdelen. Het Rekenhof stelt vast dat er vaak 

onvoldoende aanbod is of dat er weinig leerlingen instappen in het aanbod. 

 

Volgens het decreet is ook leren in een alternatieve leercontext mogelijk, waarbij 

de leerling een deel van de opleiding kan volgen buiten de academie. Deze moge-

lijkheid wordt weinig benut. Ongeveer de helft van de academies gebruikt de mo-

gelijkheid, maar het gaat slechts om 1,1 procent van de leerlingen en quasi enkel 

in het domein muziek. 

 

Het Rekenhof heeft ook aan de academies gevraagd wat vandaag de belemmerin-

gen zijn om het aanbod uit te breiden of te vernieuwen. Een op de twee academies 

heeft problemen met passende infrastructuur. Vaak gaat het over een te kleine of 
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oude hoofdvestiging en de moeilijkheid om andere geschikte locaties te vinden om 

het aanbod te vernieuwen. 

 

De Vlaamse overheid voorziet in relatief weinig middelen voor infrastructuur. Bij 

de verdeling van de reguliere scholenbouwkredieten wordt ook geen rekening ge-

houden met de dko-leerlingen. Academies komen niet in aanmerking voor subsidi-

ering via DBFM. Gemeentelijke academies en academies van het vrije net kunnen 

wel subsidies aanvragen bij AGION, maar de bedragen zijn beperkt. Gemeentelijke 

academies hebben de voorbije jaren enkel middelen gekregen via het Vlaams Kli-

maatfonds. Ook voor het GO! zijn de middelen beperkt. Daar wordt vooral ingezet 

op dubbel gebruik tussen scholen uit het leerplichtonderwijs en academies, wat 

ook aan bod komt in het Masterplan Scholenbouw 2.0. 

 

Een op de twee academies vermeldt de hoogte van de omkaderingsmiddelen als 

rem op de vernieuwing van het aanbod, maar ook de specifieke financiering voor 

een nieuw structuuronderdeel. Aangezien de telling van het vorige jaar wordt ge-

bruikt, moet een nieuw structuuronderdeel eigenlijk geprefinancierd worden of 

moet worden geschoven met lestijden. Gemeenten springen bij, maar niet overal 

in dezelfde mate. 

 

Vandaag wordt enkel voor kunstacademies die meer dan 400 leerlingen tellen in 

lestijden voorzien voor beleidsondersteunend personeel, dus voor een middenka-

der. 

 

Een op de drie academies vermeldt ook de werkingsmiddelen als rem voor de ver-

nieuwing van het aanbod. 

2.2. Toegankelijkheid voor kansarmen 

De Vlaamse overheid moet instaan voor gelijke participatiekansen aan het dko. 

Vandaag zet ze daar drie instrumenten voor in, schetst de spreker. Het is mogelijk 

om verminderd inschrijvingsgeld te betalen voor bepaalde categorieën van leer-

lingen. Aan de academies wordt ook een verplichte, billijke bijdrageregeling ge-

vraagd, wat betekent dat de bijdrage de participatiekansen niet in het gedrang 

brengt, het aanbod bij voorkeur tegen kostprijs wordt aangerekend en er op voor-

hand een raming wordt gemaakt en bekendgemaakt. Bij de subsidiëring van lokale 

samenwerkingsinitiatieven heeft de graad van kansarmoede van een school een 

zeker belang, maar vandaag weegt dat weinig door bij de beoordeling van de pro-

jecten. Het is niet zo, zoals in het leerplichtonderwijs, dat er extra omkadering en 

werkingsmiddelen zijn op basis van de SES-kenmerken van de leerlingen. 

 

Vervolgens zoomt Willem Cabooter in op het beleid van de academies om kansar-

men toe te leiden naar de academie. De academies stellen dat ze hun aanbod ruim 

bekendmaken, waarbij een op de drie aangeeft dat er een structurele samenwer-

king is tussen gemeente, OCMW en kansarmoedepartners. 

 

De academies zeggen zelf dat ze te kampen hebben met een gebrek aan expertise, 

kennis van de doelgroep en tijd en middelen om kansarme leerlingen aan te trek-

ken en te behouden. 

 

He Rekenhof stelt vast dat het flankerend gemeentebeleid van groot belang is. Ook 

daarin heeft de Vlaamse overheid een rol, via het Participatiedecreet en de subsi-

diëring van de lokale netwerken. 

 

De spreker vestigt nog de aandacht op de aanbevelingen van het Netwerk tegen 

Armoede, waarin wordt gewezen op het belang van outreachend werken, beleids-

domeinoverschrijdend werken, brugfiguren, vorming en sensibilisering van acade-

mies en leerkrachten enzovoort. 
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Een bewust en billijk kostenbeleid is eveneens belangrijk, benadrukt de spreker. 

Er is het verminderd inschrijvingsgeld, maar veel academies vragen daarnaast nog 

bijdragen. Een retributie of vaste bijdrage wordt gevraagd door 25 van de 30 be-

vraagde academies. Gemiddeld gaat het om 11 euro, en 14 euro voor niet-inwo-

ners, want vier academies vragen een hogere retributie voor niet-inwoners. 

 

Het Rekenhof stelt wel vast dat er een grote variatie is. De meeste academies 

vragen een vrij laag bedrag, maar sommige vragen een veel hoger bedrag. Dat 

kan voor volwassenen oplopen tot 60 euro en voor niet-inwoners zelfs tot 150 euro. 

De onderzoekers stelden ook vast dat twee op de drie academies geen onderscheid 

maken tussen leerlingen met een verminderd tarief en leerlingen met een normaal 

tarief. In het merendeel van de academies is wel gespreide betaling mogelijk. 

 

Naast de vaste bijdrage vragen een aantal academies ook nog een bijdrage voor 

bijkomende uitgaven. Er is geen strikt onderscheid tussen een retributie en een 

bijkomende uitgave. Vaak gaat het over gebruiksmaterialen, met de hoogste bij-

drage in het domein muziek door de kost van het instrument. Bijna alle academies 

hebben een huuraanbod voor instrumenten, geeft de spreker mee, maar het is niet 

altijd voor alle instrumenten, er zijn te weinig instrumenten of het aanbod geldt 

slechts voor een beperkte periode, omdat het de bedoeling is dat op termijn de 

leerling een eigen instrument aankoopt. Er wordt soms een waarborg gevraagd en 

er zijn soms grote prijsverschillen tussen academies voor hetzelfde instrument. 

 

De spreker wijst er nog op dat meer dan de helft van de gemeenten een bijko-

mende financiële tegemoetkoming doet voor mensen met een bescheiden budget 

via bijvoorbeeld een kortingspas. 

 

De communicatie over de kosten is erg belangrijk. De informatie moet duidelijk en 

volledig zijn en moet voor de inschrijving beschikbaar zijn. Het Rekenhof heeft 

vastgesteld dat de informatie goed beschikbaar is. Er is wel een pijnpunt: de bij-

komende uitgaven zijn dikwijls pas laat in het academiejaar bekend en veelal wordt 

ook niet aangegeven dat er nog bijkomende kosten zullen zijn. 

 

Vervolgens gaat Willem Cabooter in op de samenwerkingsinitiatieven. Het aantal 

is aanzienlijk gestegen sinds het niveaudecreet. In het schooljaar 2020-2021 wa-

ren er 202 projecten, waaraan ongeveer de helft van de academies deelneemt. 

Van de partnerscholen zijn er iets meer met een hogere OKI-waarde, wat de spre-

ker positief noemt. Het Rekenhof heeft wel vastgesteld dat er bij de academies 

geen kennis is over de OKI-waarde van de omliggende scholen, hoewel de infor-

matie wel beschikbaar is. 

 

De participatie van kansarme leerlingen onder de 18 jaar met minstens 1 SES-

kenmerk ligt op 10,7 procent, tegenover 20,4 procent voor kansrijke leerlingen. 

Dat is een vrij grote kloof. De participatiegraad van beide groepen stijgt en de 

voorbije jaren is een beperkte inhaalbeweging te zien. 

 

Als de verschillende SES-kenmerken in ogenschouw worden genomen, blijkt dat 

het lage opleidingsniveau van de moeder de grootste invloed heeft. De buurt heeft 

geen invloed op de deelname aan het dko. Waarschijnlijk gaat het om een stede-

lijke omgeving waar het aanbod van het dko groter is. Dat wijst ook op het belang 

van de afstand tussen de woonplaats en het aanbod, legt de spreker uit. 

 

De domeinen dans en muziek scoren beter. Er is een bijzonder lage deelname van 

bso-leerlingen aan het dko, merkt de spreker op. 

 

18 tot 24-jarigen kunnen niet in het onderzoek worden opgenomen omdat zij so-

wieso van een verminderd inschrijvingsgeld genieten, licht de spreker toe. 
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De groep kansarme leerlingen ouder dan 24 jaar werd bepaald op basis van het 

verminderd inschrijvingsgeld, wat volgens de spreker een ruwere benadering in-

houdt dan de SES-kenmerken. De participatie van leerlingen ouder dan 24 jaar 

met een verminderd inschrijvingsgeld stijgt, terwijl de vier groepen die van een 

verminderd inschrijvingsgeld genieten (verhoogde tegemoetkoming, personen met 

een handicap, invaliden en werklozen) in de maatschappij stabiel blijven. Er is dus 

een verbetering van de participatie. 

2.3. Toegankelijkheid voor leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften 

Deze groep wordt gevormd door leerlingen met een verslag, een gemotiveerd ver-

slag en door personen met een handicap, licht Willem Cabooter toe. 

 

Het niveaudecreet waarborgt de rechten van leerlingen met specifieke onderwijs-

behoeften en voorziet eventueel in redelijke aanpassingen of een IAC voor leer-

lingen met een (gemotiveerd) verslag of personen met een handicap. Het 

niveaudecreet stelt ook dat het studierendement bewaakt moet worden, dat leer-

loopbaanbegeleiding nodig is en dat maatregelen voor leerlingbegeleiding geno-

men moeten worden. Het legt geen expliciete verplichting op om te werken met 

het zorgcontinuüm en er is geen bijkomende ondersteuning, bijvoorbeeld vanuit 

het buitengewoon onderwijs of het CLB. 

 

Het Rekenhof stelde vast dat academies verscheidene zorgmaatregelen nemen, 

zoals aangepaste evaluaties, aangepast materiaal, aparte klassen voor leerlingen 

met een IAC, maar dat nog verbeteringen mogelijk zijn. 

 

Ongeveer de helft van de academies heeft, een doorgaans beperkt aantal, zorg-

uren. Een op de drie academies heeft een zorgcoördinator. Academies zeggen zelf 

dat vandaag niet alle leerkrachten voldoende competent zijn om de zorg toe te 

passen in de klassen. Er is een gebrek aan goede scholing, zowel in de basisoplei-

ding als in de nascholing, en een gebrek aan ondersteuning om de expertise te 

verhogen, door bijvoorbeeld CLB’s, PBD’s of het buitengewoon onderwijs. 

 

Communicatie over het zorgbeleid gebeurt vandaag eerder sporadisch, zegt de 

spreker. Via de website is er communicatie over het zorgbeleid, redelijke aanpas-

singen en het IAC, maar slechts bij een minderheid van de academies. Ongeveer 

de helft peilt bij de inschrijving wel naar specifieke zorgbehoeften. Een probleem 

is dat academies bij de inschrijving soms weinig informatie krijgen over de leerling. 

Als ouders geen informatie meedelen, kan dat een rem zijn om snel een passend 

zorgbeleid toe te passen. 

 

Bij de leerlingen jonger dan 18 jaar is de participatiegraad van leerlingen zonder 

(gemotiveerd) verslag 15,3 procent, voor leerlingen met een (gemotiveerd) ver-

slag die in het gewoon onderwijs les volgen, is dat 11,4 procent en voor leerlingen 

met een (gemotiveerd) verslag die in het buitengewoon onderwijs les volgen, is 

dat 4,1 procent. Willem Cabooter wijst ook hier op de aanwezige kloof. 

 

Het Rekenhof stelt vast dat voor de onderzochte jaren er voor leerlingen uit het 

buitengewoon onderwijs een verbetering is van de participatie. Dat effect is niet 

waarneembaar voor leerlingen met een (gemotiveerd) verslag uit het gewoon on-

derwijs. 

 

Het domein beeldende en audiovisuele kunsten is het meest inclusief. 

 

In absolute aantallen is de participatie het grootst bij leerlingen uit type 9 en het 

laagst voor type 2 en 6. Verhoudingsgewijs is de kans op deelname het grootst 

voor type 6 en het laagst voor de types basisaanbod, 2 en 3. 
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In het schooljaar 2019-2020 waren er 662 min 18-jarigen met een IAC en 697 plus 

18-jarigen. Dat is respectievelijk 0,5 en 1,5 procent. Deze leerlingen zijn vooral 

terug te vinden in de domeinen muziek en beeldende en audiovisuele kunsten. Het 

aantal is vrij laag, maar het aandeel neemt wel toe. 

3. Conclusies 

Willem Cabooter overloopt de voornaamste conclusies van het rapport. 

 

Voor de afstemming van het aanbod op de behoeften gebeuren er inspanningen, 

maar er zijn een aantal verbeteringen mogelijk, onder andere bij het capteren van 

de leerbehoeften, de spreiding en vernieuwing van het aanbod, de aangepaste tra-

jecten en het leren in een alternatieve context. 

 

Over de gelijke onderwijskansen in het dko stelt het Rekenhof vast dat kansarme 

leerlingen niet dezelfde participatiekansen hebben als kansrijke leerlingen, maar 

er is wel een lichte vooruitgang. Verbetering is mogelijk bij de toeleiding, een bil-

lijke kostenregeling en de communicatie. 

 

Wat betreft zorg in het dko hebben leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften 

minder deelnamekansen. Er is een verbetering voor leerlingen uit het buitenge-

woon onderwijs, maar niet voor leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften uit 

het gewoon onderwijs. Ook op dit punt zijn er verbeteringen mogelijk. 

4. Aanbevelingen 

Het Rekenhof beveelt aan om de leerbehoeften structureler en beleidsmatiger in 

kaart te laten brengen door de academies. 

 

Er kan worden bekeken hoe nieuwe opleidingen en aangepaste trajecten meer tot 

hun recht komen en hoe wordt omgegaan met (semi)blinde vlekken en hoe kan 

tegemoetgekomen worden aan knelpunten inzake infrastructuur en middelen. Aca-

demies moeten gestimuleerd worden het leren in een alternatieve leercontext meer 

toe te passen. 

 

Het Rekenhof vraagt de Vlaamse overheid om het gelijkekansenbeleid te herbekij-

ken, nieuwe beleidsinstrumenten te overwegen en in te zetten op Kunstkuurpro-

jecten, structurele samenwerkingsverbanden, betere toeleiding en een transparant 

en billijk kostenbeleid. 

 

Verder beveelt het Rekenhof aan om meer vorm te geven aan het zorgbeleid in het 

dko, met onder andere aandacht voor professionalisering en communicatie. 

 

Om de informatiedoorstroming te verbeteren, dient erover nagedacht te worden 

om het leerlingenpaspoort ook open te stellen voor de academies. 

II. Antwoord van minister Ben Weyts 

Minister Ben Weyts wijst erop dat het niveaudecreet nog maar drie schooljaren van 

toepassing is, waarvan er twee zwaar getroffen werden door de coronapandemie. 

Met deze kanttekening dient rekening gehouden te worden bij de interpretatie van 

de resultaten van het onderzoek. Het is niet ondenkbaar dat veel academies niet 

alle mogelijkheden die het niveaudecreet aanbood ook effectief hebben aange-

boord wegens andere, begrijpelijke, zorgen. 

 

De minister gaat in op zes onderscheiden thema’s. 
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1. Leerbehoeften 

Over de leerbehoeften stelt het Rekenhof voor om academies te stimuleren om de 

leerbehoeften van leerlingen structureler en beleidsmatiger te capteren en formeel 

in kaart te brengen. 

 

De minister is het daarmee eens en de vaststelling spoort met eerdere signalen die 

hij ontving. Hij zal diepgaander bekijken en analyseren hoe academies nu echt te 

werk gaan bij het in kaart brengen van leerbehoeften en het uitwerken van een 

visie en structurele aanpak hiervoor. Het is de bedoeling om goede praktijken te 

verspreiden. Dat wordt in de geplande evaluatie van het niveaudecreet opgeno-

men. 

2. Spreiding van het aanbod 

Het Rekenhof ziet een verbetering in de spreiding van het aanbod sinds de invoe-

ring van het niveaudecreet, wat een goede zaak is. Maar het hof merkt op dat er 

toch nog blinde en semiblinde vlekken zijn en dat bepaalde nieuwe opleidingen en 

trajecten slechts beperkt worden aangeboden en gevolgd. 

 

Het Rekenhof stelt voor via de geplande evaluatie van het niveaudecreet te onder-

zoeken waarom dit aanbod maar beperkt wordt georganiseerd en hoe de 

(semi)blinde vlekken kunnen worden weggewerkt. 

 

De minister treedt het Rekenhof hierin bij en neemt dit mee in de beleidsevaluatie. 

Daarbij is het ook belangrijk om een regionaal perspectief te hanteren. Als de vast-

stelling is dat er nood is aan een bestuurlijke optimalisatie en schaalvergroting op 

het niveau van de gemeenten, is het moeilijk om anderzijds te stellen dat er een 

volledig aanbod van het dko moet zijn in elke gemeente. Dat moet mogelijk op een 

iets hoger niveau getild worden. 

3. Alternatieve leercontext 

Volgens het onderzoek van het Rekenhof is leren in een alternatieve leercontext 

nog uitzonderlijk, met muziek als uitzondering. Het Rekenhof zoekt als verklaring 

onder meer dat muziek spelen vaker in georganiseerd verband gebeurt, maar dat 

geldt natuurlijk evenzeer voor woordkunst-drama, meent de minister. 

 

Om de oorzaak te kennen van het onevenwicht over de domeinen is dus bijkomend 

onderzoek nodig. Het is belangrijk om zowel lokaal als Vlaams het gesprek met het 

dko aan te gaan en aan te wakkeren, onder meer over de alternatieve leercontext. 

Het deeltijds kunstonderwijs en de amateurkunstensector zijn natuurlijke partners, 

maar vinden elkaar nog niet overal vlot. Positief is wel dat heel wat lokale besturen 

op die samenwerking willen inzetten. 

4. Belemmeringen volgens academies 

Academies wijzen in de bevraging vooral naar een gebrek aan middelen voor in-

frastructuur, omkadering en werking als oorzaak waarom het aanbod niet volledig 

aansluit op de behoeften. 

 

Heel wat schoolbesturen en lokale besturen zetten inderdaad in op maximaal ge-

bruik van schoolinfrastructuur en andere gemeenschapsgebouwen. Ook vanuit de 

Vlaamse overheid wordt de multifunctionaliteit bij scholenbouw gestimuleerd, 

waarbij de minister verwijst naar het DBFM-project Scholen van Vlaanderen. 
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De dko-leerlingen worden inderdaad niet in rekening gebracht voor de berekening 

van het budget, beaamt de minister, maar dossiers voor dko kunnen wel in aan-

merking komen, hoewel die mogelijkheid misschien wat onderbelicht werd. 

5. Toeleiding van kansengroepen 

Het Rekenhof stelt vast dat de participatie van kansengroepen een blijvend aan-

dachtspunt is. 

 

Het minst inclusieve domein is dans, het meest inclusieve beeldende en audio-

visuele kunsten. Dat is een bijzondere vaststelling. Voor een opleiding in dat laatste 

domein moet een leerling immers meestal zelf in meer financiële middelen voor-

zien. Bovendien focussen heel wat organisaties die werken met kansarmen en min-

derheden zich op vormen van dans of theater om deze doelgroepen te bereiken. 

Om die participatieverschillen beter te kunnen begrijpen, is bijkomend onderzoek 

nodig. 

 

Op Vlaams niveau is er een verminderd tarief voor het inschrijvingsgeld. Daarnaast 

doen lokale besturen zelf natuurlijk ook inspanningen om de toegang tot het dko 

te vergemakkelijken. De minister verwijst bijvoorbeeld naar de UITpas. 

 

Het zou volgens de minister interessant zijn om via diepere analyses te bekijken 

welke instanties initiatieven nemen en welke effecten die hebben op de deelname 

van kansengroepen aan het dko. 

6. Leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften 

Het Rekenhof vraagt ook om te overwegen om het leerlingenpaspoort (als het 

wordt ingevoerd) te delen met het deeltijds kunstonderwijs. 

 

De groei in participatie van leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften is over 

het algemeen licht positief. Men moet er zich wel van bewust zijn dat de corona-

pandemie hier mogelijk ook wel een impact heeft. 

 

De suggestie van het leerlingenpaspoort is zeker het bestuderen waard, want het 

kan interessante informatie opleveren voor de academies. 

 

De mate waarin het dko aansluiting vindt met leerlingen met specifieke onderwijs-

behoeften en hoe dat verder gestimuleerd kan worden, is zeker het onderzoeken 

waard. Deze vraag past echter in een groter geheel, de problematiek van onderwijs 

en zorg. 

 

De minister verwijst nog naar het Vlor-advies van 8 maart 2022 met als titel ‘Leer-

lingenbegeleiding en zorg in het deeltijds kunstonderwijs’. Dat advies behandelt 

een aantal uitdagingen waarmee academies worden geconfronteerd bij hun inspan-

ningen om ook voor leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften kwaliteitsvol dko 

aan te bieden. Ook in deze tekst zijn interessante passages terug te vinden die 

verder in de beleidsevaluatie kunnen worden onderzocht. 

7. Conclusie 

Het Rekenhof doet veel interessante vaststellingen, maar het is nog niet altijd dui-

delijk waarom bepaalde fenomenen zich voordoen. Hiervoor is een diepgaandere 

analyse nodig. 

 

De minister heeft meermaals verwezen naar de beleidsevaluatie van de dko-her-

vorming, die onder meer op basis van de aanbevelingen van de Commissie ad hoc 
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voor de Evaluatie en Verdere Uitvoering van het Vlaamse Coronabeleid een beetje 

is uitgesteld. 

 

De minister heeft op 11 maart 2022 een oproep gelanceerd voor een onderwijs-

kundig beleids- en praktijkgericht wetenschappelijk onderzoek. Het is de bedoeling 

dat de onderzoekers vanaf september 2022 aan de slag gaan om 18 maanden later 

een eindrapport op te leveren. Het advies van het Rekenhof is een eerste belang-

rijke bouwsteen voor de evaluatie van het dko-decreet. 

III. Bespreking 

1. Tussenkomsten van de leden 

1.1. Kathleen Krekels 

Kathleen Krekels stelt tevreden vast dat na de invoering van het niveaudecreet de 

spreiding van het dko verbeterd is. Dat 37,3 procent van de academies zich inzet 

voor leren in een alternatieve leercontext noemt de spreker belangrijk. Er is uiter-

aard nog ruimte voor verbetering, want het gaat slechts om 1,1 procent van de 

leerlingen, vooral in het domein muziek. 

 

De academies leveren inspanningen om hun aanbod beter bekend te maken. Ze 

werken ook samen met gemeenten, OCMW’s en andere lokale partners over kans-

armoedebestrijding. De spreker vestigt ook de aandacht op het succes van de 

Kunstkuurprojecten. Die vergen veel inspanningen van de academies, maar ze 

boeken er wel succes mee. 

 

Op de aanbeveling om de leerbehoeften formeler in kaart te brengen, ging de mi-

nister al in. 10 procent van de academies heeft nu een overkoepelend beleidsplan. 

Is dat de manier om de leerbehoeften formeler in kaart te brengen of ziet het 

Rekenhof nog andere goede praktijken? 

 

In het rapport staat dat drie academies inbreuken maakten op de programmatie-

regelgeving. Volgens de administratie ging het om een bepaalde interpretatie van 

de regels die in het decreet niet altijd even duidelijk zijn. Volgens het rapport zou 

dat ondertussen geëxpliciteerd zijn waardoor het probleem is opgelost. Kathleen 

Krekels vraagt zich af of dat effectief zo is, want zij hoort dat er toch nog onduide-

lijkheden zijn. Als er een interpretatiemogelijkheid is, is dat ook geen inbreuk op 

de regelgeving, meent de spreker. 

 

Volgens het Rekenhof doen nog te weinig academies een beroep op de structurele 

samenwerkingsverbanden met lokale partners en kansarmoedeverenigingen. Aca-

demies zeggen dat ze te weinig expertise hebben, zowel over kennis van de doel-

groep als passende communicatie, en te weinig tijd en middelen om de doelgroep 

aan te trekken en te behouden. Wat zijn volgens het Rekenhof de noden en moeten 

niet meer initiatieven genomen worden door de lokale partners? Moeten OCMW’s 

en kansarmoedeverenigingen niet meer toenadering zoeken tot de academies, in 

plaats van dat het initiatief altijd vanuit de academies moet vertrekken? 

 

Academies proberen hun werking te verspreiden, maar het is niet gemakkelijk om 

die mensen te bereiken. De spreker meent dus dat de omgekeerde beweging aan-

gewezen is. Overweegt de minister om hierover met de verantwoordelijke minister 

rond de tafel te zitten over mogelijke nieuwe beleidsinitiatieven? 

 

De inclusiviteit verbetert voor de leerlingen uit het buitengewoon onderwijs, maar 

minder voor de leerlingen met een (gemotiveerd) verslag uit het gewoon onder-

wijs. Deze leerlingen hebben een verslag om naar het buitengewoon onderwijs te 
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gaan, maar ze blijven in het gewoon onderwijs en worden dus veel meer gecon-

fronteerd met klasgenoten die naar het dko gaan. Toch vinden zij minder goed de 

weg. Is hiervoor een verklaring te geven op basis van de gesprekken die het Re-

kenhof voerde met de academies? Hebben de academies onvoldoende kennis over 

de aanwezigheid van een (gemotiveerd) verslag bij leerlingen? Zijn daardoor de 

cijfers vertekend? 

 

Academies communiceren op hun website weinig over het zorgbeleid en de moge-

lijkheid van redelijke aanpassingen of een individueel aangepast curriculum. Dat 

kan een bewuste keuze zijn omdat men over onvoldoende omkadering beschikt. 

Een academie die er sterker op durft inzetten, trekt misschien ook beter bepaald 

personeel aan. Wat is de visie van het Rekenhof om dat te doorbreken? 

 

Ouders communiceren niet altijd graag over de zorgbehoeften van hun kind, uit 

vrees voor een bepaalde behandeling. Ze willen hun kind met een open vizier laten 

starten in het dko. CLB’s mogen bepaalde informatie van leerlingen doorgeven aan 

scholen, dus ook voor het dko mag dat. 

 

De minister wees op de mogelijkheden van een leerlingenpaspoort. Is er daarvoor 

bijkomende regelgeving nodig? Zal het dko daar toegang toe krijgen en biedt het 

voor het CLB voldoende veiligheid om die informatie te geven? 

 

Het niveaudecreet voorziet in verschillende trajecten om aan de behoeften van de 

dko-leerlingen te voldoen. Dat werd indertijd mogelijk gemaakt vanuit de idee dat 

daar behoefte aan was, maar er wordt weinig gebruik van gemaakt. Hoe komt dat? 

Wordt het bewust weinig kenbaar gemaakt of is er minder behoefte aan? 

 

Kathleen Krekels schetst dat bij de start van het niveaudecreet werd voorgenomen 

om kort op de bal te spelen, bijvoorbeeld om het solidariteitsprincipe goed te mo-

nitoren. De evaluatie zal nu starten in september 2022. De spreker vraagt om het 

solidariteitsprincipe daarin zeker mee te nemen. 

 

Het zorgbeleid is vandaag nog te beperkt. Zijn er volgens de minister initiatieven 

nodig om dat te stimuleren? Is een verplichting nodig of is de kans op succes groter 

bij een spontane evolutie? 

 

Het zijn budgettair lastige tijden. Er kunnen geen zaken geëist worden als daar 

geen omkadering tegenover staat. Is een spontane groei dan niet beter, zodat de 

academies op basis van vraag en aanbod professionaliseren op hun eigen tempo? 

 

Worden de personeelsleden van het dko meegenomen in de professionalisering van 

het decreet Leersteun? 

 

De minister wil meer plaats in scholen voor verenigingen. Het dko is geen vereni-

ging, maar de spreker wil weten of in de vrijgemaakte subsidie van 3,2 miljoen 

euro het dko opgenomen kan worden. 

 

In de begroting is 1.683.000 euro werkingsmiddelen ingeschreven voor de acade-

mies van het GO! en de beiaardschool. De werkingsmiddelen voor gesubsidieerde 

academies voor 2021 worden geraamd op 2.931.000 euro. Dat zou betekenen dat 

36 procent van het werkingsbudget van de academies naar het GO! en de beiaard-

school gaat, terwijl het GO! instaat voor 9 procent van het academieaanbod. Dat 

lijkt de spreker een scheeftrekking, maar zij heeft geen zicht op de verdeling tussen 

het GO! en de beiaardschool. 

 

De minister gaf aan dat een beperkt aandeel van de gemeenten nog geen dko-

aanbod heeft. Hij wees in dat kader naar de vraag dat academies zich samenvoe-

gen tot een grotere kunstacademie, maar dat staat los van de aanwezigheid in de 
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gemeenten via vestigingen. Veel kinderen starten op jonge leeftijd aan de acade-

mie en daarvoor is de nabijheid heel belangrijk. 

1.2. Jan Laeremans 

Jan Laeremans meent dat het rapport nuttige aanbevelingen bevat en een basis is 

om het niveaudecreet beter te kunnen evalueren. 

 

De spreker gaat eerst in op het in kaart brengen van de behoeften. Een minderheid 

van de academies brengt de behoeften formeel in kaart en slechts 10 procent doet 

dat gestructureerd in een beleids- of uitvoeringsplan. De verklaring hiervoor is vol-

gens hem duidelijk: het gebrek aan administratieve ondersteuning. 

 

De spreker noemt het opvallend dat de helft van Vlaams-Brabant een blinde vlek 

is. Een hele cluster van gemeenten in het noorden van de provincie heeft geen 

academie. Wat is de reden daarvoor? Zijn er sterke amateurverenigingen die op-

leidingen geven waardoor de noodzaak om een academie op te richten ontbreekt? 

 

De minister zei dat het dko meer op regionaal niveau bekeken moet worden. De 

spreker denkt aan afdelingen in gemeenten zonder huidig aanbod, maar dat vergt 

natuurlijk extra personeel. 

 

Het financiële kader maakte geen deel uit van de onderzoeksvragen, maar is vol-

gens Jan Laeremans wel belangrijk. De opmerking dat een nieuw decreet werd 

gelanceerd zonder dat er de nodige middelen voor vrijgemaakt werden, geldt vol-

gens hem ook hier. Het is nuttig om na te gaan hoeveel middelen extra naar de 

academies zijn gevloeid, zowel vanuit de Vlaamse overheid als de gemeenten. 

 

De verlengde trajecten zijn het volgende aandachtspunt van de spreker. Volgens 

zijn informatie is het interessanter om een jaar over te doen in plaats van een 

verlengd traject te volgen. Als een leerling een jaar overdoet, wordt de academie 

daarvoor voor 100 procent gefinancierd, terwijl dat voor een verlengd traject maar 

70 procent is. Dan is het natuurlijk niet abnormaal dat er weinig belangstelling is 

voor de verlengde trajecten. 

 

De infrastructuur is uiteraard een element van belemmering, maar de omkadering 

is volgens Jan Laeremans een groter probleem. Ook de Vlor wijst op het ontbreken 

van een middenkader. Directies moeten bijvoorbeeld ook tijd hebben om klassen 

te bezoeken. Hij heeft de indruk dat de academies uit de boot zijn gevallen bij de 

recente upgrade die het basisonderwijs wel gekregen heeft. 

 

Het aantrekken van een ander doelpubliek is moeilijk omdat directie, leerkrachten 

en mensen op het secretariaat te weinig vertrouwd zijn met de leefwereld van dat 

doelpubliek, staat in het rapport, en het vergt ook een specifieke communicatie om 

kansengroepen aan te trekken. Wat houdt dat dan in? Is er bij die doelgroep wel 

voldoende belangstelling? 

 

Ook voor bso-leerlingen is de vaststelling dat er weinig naar de academie gaan, 

maar men moet volgens de spreker nagaan of zij niet gewoon minder belang-

stelling hebben. 

 

Kunstkuur zorgt voor extra planlast en administratie, hoort de spreker, en er staat 

te weinig ondersteuning tegenover. Zo moet een aanvraag voor elke school afzon-

derlijk gebeuren en het is mogelijk dat niet voor alle scholen een goedkeuring 

volgt. De administratieve overlast moet worden beperkt, meent de spreker. 

 

Over kinderen met specifieke onderwijsbehoeften merkt de Vlor op dat voor be-

paalde leerlingen kleinere groepen nodig zijn. Misschien moet men ook soepeler 
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omspringen met attesten, oppert de spreker. Er is geen buitengewoon dko en leer-

krachten zijn vaak te weinig opgeleid om met deze groepen om te gaan. Er is 

verbetering mogelijk en daar zullen middelen tegenover moeten staan, besluit Jan 

Laeremans. 

1.3. Hannelore Goeman 

Hannelore Goeman benadrukt dat het dko een volwaardige vorm van onderwijs is 

en ook zo moet worden behandeld. Uit het rapport van het Rekenhof blijkt dat er 

nog een aantal pijnpunten zijn. 

 

De vraag naar betere infrastructuur is voor de spreker heel belangrijk. Er is drin-

gend een inhaalbeweging nodig. 

 

Er is ook aandacht nodig voor de financiering. Op de korte termijn is er een oplos-

sing gevonden voor de gevolgen van de coronacrisis, maar er is volgens de spreker 

een extra inspanning nodig. Veel dko’s hebben nood aan extra middelen voor een 

betere ICT-ondersteuning, voor een betere ondersteuning van leerkrachten en een 

professioneler personeelsbeleid. 

 

Uit de cijfers blijkt dat er nog altijd een probleem is met de participatie van kan-

sengroepen aan het dko. Er moet ook meer aandacht zijn voor het zorgbeleid. 

Kinderen uit gezinnen die het moeilijk hebben, kunnen onvoldoende participeren 

aan stimulerende activiteiten. Daar moet volgens de spreker meer aandacht aan 

besteed worden, want het is een element dat de bestaande ongelijkheid in het 

onderwijs bestendigt. 

 

Hannelore Goeman is vooral op zoek naar good practices van academies die wel 

manieren vinden om kinderen uit kansengroepen beter te betrekken. Heeft het 

Rekenhof voorbeelden over de manier van communiceren, het voeren van een 

kostenbewust beleid of het beschikbaar maken van materiaal? 

 

De spreker is ervan overtuigd dat het stimuleren van kinderen, ook buiten de 

schooluren, cruciaal is voor hun algemeen schoolsucces. 

1.4. Johan Danen 

Johan Danen gaat in op de OBPWO-opdracht van de minister om het dko-decreet 

te evalueren en wil weten of de oorzaken van de verminderde toegankelijkheid in 

dat onderzoek worden meegenomen. Vooral de oorzaken achter de cijfers interes-

seren hem. 

 

Samen musiceren, kunst beleven of dansen, werkt bijzonder integrerend voor 

mensen die op andere levensdomeinen misschien moeilijker aan de bak komen, 

benadrukt de spreker. Het is dus belangrijk om de toegankelijkheid te stimuleren. 

Er zijn misschien andere modellen nodig om die groepen te betrekken. 

 

Er moeten geen wonderen verwacht worden, stelt het lid, maar men mag wel am-

bitieus zijn. Op sommige domeinen is misschien wel snel vooruitgang mogelijk met 

beperkte maatregelen, maar op andere domeinen zal het moeilijker zijn. 

 

Scholen zijn niet altijd transparant over de kost van een opleiding. De voorspel-

baarheid van de kosten voor dko-opleidingen is volgens de spreker heel belangrijk. 

 

Daarnaast spelen ook andere elementen een rol, waarbij hij onder andere verwijst 

naar de opmerkingen van het Netwerk tegen Armoede. 
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De alternatieve leercontext is volgens Johan Danen interessant. Bepaalde groepen 

die vandaag moeilijk toegang vinden tot het deeltijds kunstonderwijs zouden daar 

een beroep op kunnen doen. Wat moet gebeuren om die alternatieve context meer 

bekend te maken? 

 

Als slechts enkele leerlingen er gebruik van maken, lijkt het alsof de regeling enkel 

geldt voor de absolute uitzonderingen, terwijl het meer mainstream zou kunnen 

worden. 

 

De ondervertegenwoordiging van leerlingen uit tso en bso is een feit. De spreker 

kan moeilijk geloven dat zij intrinsiek minder geïnteresseerd zouden zijn. 

 

Voor scholen uit het leerplichtonderwijs zijn er wel middelen voor gelijkekansen-

beleid, maar voor het dko is dat niet het geval. Heeft de minister de intentie om 

meer structurele middelen in te zetten voor de ondersteuning van het gelijkekan-

senbeleid in het dko? 

 

Er moet ook iets gebeuren om de leerkrachten wel te laten beschikken over de 

knowhow, zeker als ze aangeven dat ze dat belangrijk vinden. 

 

De spreker gaat ook nog in op de infrastructuur. Het lijkt hem belangrijk om nieuwe 

wegen te bewandelen, waarbij hij verwijst naar leegstaand erfgoed als kerken. 

Heeft de minister de intentie om in die richting te kijken om de infrastructuurnoden 

voor een deel te lenigen? 

 

Johan Danen stelt ook vast dat vaak fricties ontstaan als het dko gebruikmaakt 

van lokalen van het leerplichtonderwijs. Vaak zijn het kleine, makkelijk op te lossen 

praktische problemen, maar scholen halen dat vaak als reden aan om het dko uit 

de school te bannen. Wat is de visie van de minister daarover? 

1.5. Roosmarijn Beckers 

Roosmarijn Beckers zoomt in op het multifunctioneel gebruik van de gebouwen. 

Uit het Rekenhofrapport blijkt dat op scholen met multifunctioneel gebruik meer 

participatie is van die leerlingen aan het dko. Zij vraagt de minister om daar blij-

vend op in te zetten. Er zijn fricties in scholen met multifunctioneel gebruik, maar 

die moeten worden opgelost, want het is een goede vorm van inclusie. Kan de 

overheid het multifunctioneel gebruik nog meer stimuleren en hoe? Zal de minister 

dit spoor meer financieren? 

 

Er zijn ook vrijwillige initiatieven om de toegankelijkheid van het dko te bevorde-

ren, zoals het organiseren van een rij van de ene school naar de andere. Is dat ook 

opgenomen in het onderzoek? 

 

Voor de leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften is er het recht op redelijke 

aanpassingen, maar er staat weinig budget tegenover. Dat maakt de realisatie 

moeilijk. 

 

Dat leerlingen uit het buitengewoon onderwijs meer participeren aan het dko dan 

leerlingen met een (gemotiveerd) verslag uit het gewoon onderwijs, vindt volgens 

de spreker misschien een oorzaak in het feit dat deze kinderen in het gewoon 

onderwijs heel grote prestaties moeten leveren, waardoor ze geen energie meer 

hebben om ook nog aan het dko deel te nemen. Dat is een overweging, zonder 

enige wetenschappelijke basis, stipt de spreker aan. 

 

De Vlor wijst ook op de hoge eisen op het vlak van attestering om redelijke aan-

passingen te mogen doorvoeren. Speelt dat volgens het Rekenhof een rol bij de 
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participatie? Aan de minister vraagt Roosmarijn Beckers of hiervoor een oplossing 

gevonden kan worden, ook voor de volwassenen, waarvoor geen attest bestaat. 

 

De Vlor vroeg ook dat het schoolteam de effecten van de leerlingbegeleiding op-

volgt voor de leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften. De spreker veronder-

stelt dat het Rekenhof daarmee akkoord gaat, want hoe meer monitoring, hoe 

beter het beleid. 

1.6. Loes Vandromme 

Loes Vandromme zegt dat in 2018 voor het eerst een decretaal kader werd gecre-

eerd voor het dko en nu de eerste stappen van de operationalisering duidelijk wor-

den. Het verbaasde de spreker dat in het verslag van het Rekenhof geen verwijzing 

staat naar het verslag van 2003, waarin veel opmerkingen werden gemaakt over 

het ontbreken van een decretale verankering van het dko. 

 

Ook de niet te onderschatten impact van de coronacrisis moet in ogenschouw wor-

den genomen, meent de spreker. Ze informeert eerst naar de betekenis van de 

afkorting PTAE die in het verslag van het Rekenhof wordt vermeld. 

 

Op de website van het Rekenhof staat ook een verwijzing naar speciaal onderwijs 

en niet naar buitengewoon onderwijs en wordt gesproken over gewoon onderwijs 

als regulier onderwijs. Voor Loes Vandromme is buitengewoon onderwijs ook re-

gulier onderwijs. 

 

Als de spreker kijkt naar de verhoudingen van de aanbieders van deeltijds kunst-

onderwijs in de steekproef, vraagt zij zich af hoe de representativiteit bewaard 

werd. Is er ook representativiteit van de dunbevolkte gebieden? 

 

Leerlingen die in een dunbevolkt gebied leven (minder dan 300 inwoners per vier-

kante kilometer) komen ook in aanmerking voor extra omkadering. Werd daar re-

kening mee gehouden? 

 

Over de spreiding van het dko verwijst de spreker naar het rapport van Anne  

Bamford en het HIVA-onderzoek ‘Wie speelt de eerste viool?’. De nabijheid van het 

dko is bepalend voor de participatie. Hoe jonger, hoe sterker de impact van de 

nabijheid. Loes Vandromme wil weten of ook rekening is gehouden met de kwets-

baarheid van de deelnemers. Kwetsbaarheid wordt dan zeer ruim bekeken en kan 

bijvoorbeeld ook gaan over de al dan niet aanwezigheid van openbaar vervoer. 

 

Heeft het Rekenhof rekening gehouden met het aanbod van private spelers? Hoe 

kunnen dko-scholen meer datageletterd gemaakt worden? 

 

Zij wijst ook op de vraag om de planlast zo beperkt mogelijk te houden. Deeltijds 

kunstonderwijs wordt vooral aangeboden door steden en gemeenten, die in het 

begin van een legislatuur ook steeds een omgevingsanalyse maken. Daarin zijn 

ook veel data beschikbaar. Wordt daarnaar verwezen? 

 

Werd voor de perifere gebieden rekening gehouden met het feit dat leerkrachten 

dikwijls van heel ver moeten komen? 

 

De spreker stipt nog de mogelijkheid aan om de opleiding te spreiden over ver-

schillende academies. Het lijkt haar belangrijk om de cijfers daarover ook mee te 

nemen. 

 

Leerkansen geven aan iedereen, is een belangrijk punt voor haar fractie. De doel-

stelling om het leerplichtonderwijs en het deeltijds kunstonderwijs dicht bij elkaar 
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te brengen, is volgens de spreker een evidentie. Zij geeft iedereen die zich inzet 

voor Kunstkuur een pluim. 

 

De capaciteitsdruk en de wachtlijsten zijn ook punten die Loes Vandromme aan-

haalt. In een op de twee gemeenten zijn er wachtlijsten voor sommige opleidingen. 

Zijn er goede voorbeelden die aandacht hebben voor kansarme leerlingen en van 

samenwerkingen met het Huis van het Kind of het Sociaal Huis? 

 

Wat leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften betreft, steunt zij de vraag naar 

professionalisering. Loes Vandromme verwacht dat dit punt meegenomen wordt in 

de evaluatie. 

 

Het leerlingenpaspoort is interessant. In het rapport van Anne Bamford stond dat 

het in het leerplichtonderwijs niet altijd evident is om een kunst- en cultuuraanbod 

te realiseren, want dan moet men ook het aanbod van het dko kennen. 

 

Er wordt gewerkt aan een nieuw Leersteundecreet. Het boeit de spreker te weten 

of er leerlingen zijn met een ondersteuningspakket die er ook gebruik van maken 

binnen het deeltijds kunstonderwijs. Zij weet dat de druk op de ondersteuners heel 

groot is, maar voor de leerling in kwestie en de leerkracht kan dat een verschil 

maken. Kan dat volgens de minister meegenomen worden in het Leersteun-

decreet? 

 

Bij de leerlingen met specifieke noden ontbrak volgens de spreker aandacht voor 

gemakkelijk lerende en hoogbegaafde leerlingen. Binnen het dko is niet altijd de 

kennis aanwezig. 

 

De alternatieve leercontexten worden te weinig benut. De spreker gaat er wel van-

uit dat de gemeentelijke inbedding van het dko en de afstemming van het aanbod 

met de amateurkunsten worden meegenomen. De aanbieders van het dko staan 

dicht bij de bevolking. Het is niet aangewezen om dat van bovenaf te sturen. 

 

Loes Vandromme is zeer tevreden dat het dko is opgenomen in Scholen van Vlaan-

deren. Er zijn ook goede voorbeelden over het delen van infrastructuur. 

 

Door het verslag van het Rekenhof komt het dko weer onder de aandacht. Zowel 

in het verslag als in het antwoord van de minister wordt verwezen naar veel zaken 

die nog onderzocht moeten worden. De spreker informeert bij de minister over het 

plan van aanpak. Participatie aan het dko hangt af van de bekendheid. De corona-

crisis had een grote impact. De spreker vraagt naar de strategie om het dko nog 

bekender te maken. 

 

Loes Vandromme verwijst naar haar voorstel om, naast de sportpas, ook een cul-

tuurpas in te voeren, waardoor leerlingen in contact worden gebracht met het cul-

tuuraanbod. Is de minister dit voorstel nog genegen? De coronacrisis heeft ook een 

negatieve impact gehad op de amateurkunsten. 

 

Loes Vandromme hecht veel belang aan Kunstkuur en vraagt er alle zuurstof aan 

te geven. Vaak zijn de leerkrachten in het kader van Kunstkuur de enige professi-

onele kunstenaars in een gemeente. Tijdens ‘cultuur op school’ op 16 maart werd 

ook opgeroepen om te blijven inzetten op cultuur en kunst binnen de schooluren. 

De contacten tussen het leerplichtonderwijs en het dko moeten dan ook onder-

steund worden. 

2. Antwoorden van het Rekenhof 

Voor het capteren van de leerbehoeften gebruikt 10 procent van de academies een 

overkoepelend beleidsplan. Volgens het Rekenhof is het beschikbaar maken van 



37-C (2021-2022) – Nr. 2 19 

  Vlaams Parlement 

de informatie, zodat er iets mee gebeurt, een good practice. Op die manier wordt 

de informatie gestructureerd en duidelijk beschikbaar. 

 

Academies hebben weinig beleidsondersteunend personeel en kunnen daar weinig 

tijd voor vrijmaken. Dat bleek ook uit de interviews. Daar zou aandacht aan be-

steed moeten worden. Aspecten als datageletterdheid kunnen dan ook aangepakt 

worden. 

 

De spreker gaat vervolgens in op de inbreuken op de regelgeving van de program-

matie. De onduidelijkheid is rechtgezet, maar misschien blijven daar nog vragen 

over. Het Rekenhof heeft alvast geen verdere opmerkingen daarover ontvangen. 

 

Het is in de eerste plaats belangrijk dat de kennis over armoede groeit bij de aca-

demies. Het is moeilijk voor de academies om dat zelf te doen, vandaar dat het 

Rekenhof wel heil ziet in structurele samenwerkingen met lokale kansarmoede-

partners. Dat zal ook zorgen voor bewustwording bij de academies. 

 

Voor de good practices verwijst Willem Cabooter naar de aanbevelingen van het 

Netwerk tegen Armoede. Bij het opzetten van initiatieven is vooral het wegwerken 

van drempels belangrijk, niet alleen financieel maar ook op het vlak van nabijheid. 

 

Het Rekenhof heeft ook al signalen opgevangen dat er bij de beoogde groepen niet 

altijd veel interesse is. Academies zeggen dat ze de doelgroep wel willen aantrek-

ken, maar de mensen zelf vaak niet willen. 

 

Wat betreft de deelname aan het dko van leerlingen met specifieke onderwijsbe-

hoeften zegt de spreker dat leerlingen uit het buitengewoon onderwijs veel minder 

deelnemen aan het dko dan leerlingen uit het gewoon onderwijs. De evolutie bij 

leerlingen uit het buitengewoon onderwijs is positief, maar er blijft nog een grote 

kloof. 

 

Academies communiceren niet altijd over het zorgbeleid en bij sommige academies 

gebeurt dat ook bewust. De kennis is wel aanwezig, maar dikwijls bij bepaalde 

leerkrachten. Als een academie over weinig personeelsleden met die kennis be-

schikt, zal ze terughoudend zijn om erover te communiceren. Ook dat heeft vooral 

te maken met bewustwording van de academies. De spreker herhaalt de aanbeve-

ling van het Rekenhof over de verhoging van expertise, professionalisering en on-

dersteuning, wat in dit kader een sleutelelement is. 

 

Het leerlingenpaspoort, dus het delen van informatie, is volgens het Rekenhof heel 

belangrijk binnen het onderwijs. De privacy moet worden gerespecteerd, maar 

aangezien het dko volwaardig onderwijs is, gelden dezelfde voorwaarden als in het 

leerplichtonderwijs. 

 

Verkorte en verlengde aangepaste trajecten worden beperkt aangeboden. Acade-

mies zijn niet verplicht om dat te doen en zien er niet altijd de voordelen van in. 

Misschien is sensibilisering van de academies mogelijk, oppert de spreker. Soms 

worden wel dergelijke trajecten aangeboden en is er daarvoor onvoldoende vraag, 

maar dat gaat om een minderheid van de aangepaste trajecten, merkt de spreker 

op. 

 

De Kunstkuurprojecten zijn volgens het Rekenhof positief. Er is een grote deelname 

en ze worden positief onthaald. Volgens het Rekenhof is het interessant om de 

SES-waarden zwaarder te laten doorwegen om de projecten nog interessanter te 

maken. 
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Om de alternatieve leercontext meer te stimuleren, denkt het Rekenhof in de eer-

ste plaats aan sensibilisering van de academies en het benadrukken van de voor-

delen. 

 

Het dubbel gebruik van infrastructuur is positief en kostenbeperkend. Het verloopt 

niet altijd eenvoudig. Over de aangepastheid van de lokalen zijn er verschillende 

meningen. Er zijn goede voorbeelden over gemaakte afspraken, dus er kan voor-

uitgang geboekt worden. 

 

De monitoring van leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften is belangrijk, want 

academies hebben soms geen zicht op het aantal aanwezige leerlingen met speci-

fieke onderwijsbehoeften. 

 

In een voetnoot wordt verwezen naar het rapport van het Rekenhof uit 2003, merkt 

Willem Cabooter op. De opmerking is terecht, maar het niveaudecreet heeft vol-

gens het Rekenhof veel zaken verbeterd. 

 

PTAE staat voor part time art education, licht de spreker toe. Het was een foutieve 

verwijzing op de website, die ondertussen is rechtgezet. Ook de termen speciaal 

onderwijs en regulier onderwijs zijn fouten door de vertaling van het Engels naar 

het Nederlands, vult de spreker aan, en werden rechtgezet. 

 

Over de representativiteit van de steekproef zegt de spreker dat het steeds zoeken 

is naar een haalbaar onderzoek met mondelinge interviews. Het Rekenhof probeert 

het onderzoek zo representatief mogelijk te houden. De criteria waarmee rekening 

werd gehouden, staan in de bijlage bij het rapport. 

 

Er werd gezocht naar een geografische spreiding van de bevraagde academies, 

maar het aspect afgelegen of niet-afgelegen is niet meegenomen in het onderzoek. 

 

De bereikbaarheid is een belangrijk element. De buurt speelt dus een rol. De spre-

ker verwijst ook naar de vaststelling dat bij de SES-kenmerken de buurt geen ne-

gatieve invloed heeft op de participatie. 

3. Antwoorden van minister Ben Weyts 

Minister Ben Weyts zegt dat er in veel gevallen sprake is van een mismatch. Voor 

het bereiken van kansengroepen wordt terecht gewezen op de gedeelde verant-

woordelijkheid. Niet enkel het dko moet een outreachmentaliteit hebben, maar ook 

de kansenorganisaties. Het is een gedeelde verantwoordelijkheid op het snijpunt 

tussen onderwijs en welzijn. 

 

De informatiedoorstroming van het CLB naar het dko is volgens de minister op dit 

moment nog niet mogelijk, dus dat is zeker op te nemen. 

 

Het is volgens de minister niet nodig om het dko verplichtingen op te leggen. Er 

zijn andere instrumenten om de doelstellingen te bereiken. 

 

De professionalisering in het kader van het Leersteundecreet is gericht op het ba-

sis- en secundair onderwijs, niet op het deeltijds kunstonderwijs. Dat zou desge-

vallend een extra inspanning betekenen. 

 

Er is iets meer onderzoek nodig over de verschillen in participatie tussen het bui-

tengewoon onderwijs en leerlingen met een verslag in het gewoon onderwijs. 

 

Over het budget voor het GO! en de beiaardschool zegt de minister dat de beiaard-

school is ingekanteld in het dko, maar de actieradius overstijgt zelfs de Vlaamse 

grenzen. Daarom is er een aparte financiering opgenomen. 
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De kostvoorspelbaarheid is volgens de minister een belangrijk aspect. Hij meent 

dat de instellingen de nodige transparantie aan de dag leggen, geen verkeerde 

verwachtingen creëren en een goed beeld schetsen van de kosten die zich door-

heen het traject zullen aandienen. 

 

De minister beoogt in de praktijk meer duaal kunstonderwijs, samen met bijvoor-

beeld lokale muziek- en toneelverenigingen. Daarover kunnen goede praktijken 

uitgewisseld worden. De minister ziet dit in eerste instantie als een taak van een 

lokaal cultuurplatform. 

 

De minister gaat vervolgens in op het voorgestelde cultuurkompas, waarbij het 

SportKompas als inspiratie dient. Het SportKompas is een wetenschappelijk geva-

lideerd instrument, waarbij – na een cursus voor de leerkrachten – kinderen getest 

worden op verschillende competenties voor verschillende sportdisciplines. Aan kin-

deren en ouders wordt daarna informatie verstrekt over de aanleg voor bepaalde 

sportdisciplines. Kinderen beoefenen dikwijls de sport waarvoor ouders een voor-

keur hebben en die hun vrienden beoefenen. Om dat open te breken, wordt de test 

georganiseerd. In het rapport wordt informatie gegeven over de aanleg en wordt 

meteen ook informatie gegeven over de dichtstbijzijnde club van de betreffende 

sport. Een volgende stap die de minister wil zetten, is aan de clubs gegevens be-

zorgen over de talentvolle kinderen. 

 

Om dat een vertaalslag te geven naar het deeltijds kunstonderwijs, wijst de minis-

ter op de totaal andere competenties. Hij stelt voor de lat wat lager te leggen en 

het verenigingsleven en het dko naar de klas te laten stappen om zich kenbaar te 

maken. 

 

Minister Ben Weyts benadrukt dat inzake multifunctionaliteit van gebouwen een 

positieve weg is ingeslagen. Om een dossier in aanmerking te laten komen, moet 

multifunctionaliteit erin vervat zitten. Er zijn inspiratiegidsen om subsidieaanvra-

gers te begeleiden en zelfs samenwerkingsprotocollen voor multifunctioneel ge-

bruik. Dossiers in het kader van het dko kunnen ook worden ingediend bij AGION. 

 

Veel vragen dienen een antwoord te vinden in de grondige evaluatie, stelt de  

minister. Om grondig werk te kunnen verrichten, kan de evaluatie tot 18 maanden 

duren, vanaf september 2022. 

4. Bijkomende vragen en antwoorden 

Johan Danen vraagt of ook het gelijkekansenbeleid aan bod zal komen in de eva-

luatie. Het lijkt hem van belang om dat wel te doen. 

 

Het Rekenhof doet de suggestie om te overwegen om bij nieuwe beleidsinstrumen-

ten de SES-kenmerken meer in rekening te brengen bij de financiering van de 

academies. Denkt de minister aan deze piste? 

 

De spreker gaat nog in op de voorspelbaarheid van de kosten. Hij neemt aan dat 

de meeste academies daarover transparant zijn. Heeft het Rekenhof vastgesteld 

dat dat niet altijd het geval is? 

 

Het is heel vervelend voor financieel kwetsbare mensen als plots blijkt dat er extra 

kosten zijn en ze daardoor dreigen af te haken. 

 

Leerlingen met specifieke onderwijsbehoeften hebben recht op redelijke aanpas-

singen of een individueel aangepast curriculum, maar dat gebeurt weinig. Onder-

zoekt de minister het doorgeven van gegevens van het CLB naar het dko? 
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Kathleen Krekels schetst dat het dko met het niveaudecreet volledig is ingekanteld 

in Onderwijs. Hoe hebben de academies dat ervaren? Wat zijn de voor- en nadelen 

van de inkanteling in Onderwijs? 

 

De spreker laat in het midden of dat deel kan uitmaken van de evaluatie of een 

apart onderzoek vergt, maar het zou volgens haar interessant zijn om die bredere 

oefening te maken. 

 

Jan Laeremans heeft gewezen op de nood aan beleidsondersteuning voor de direc-

ties van het dko, maar de minister heeft daar niets over gezegd. Is het echt een 

financieel probleem om daar middelen voor uit te trekken? Hij vindt het vreemd 

dat de logica van het basisonderwijs niet is doorgetrokken naar het dko. 

 

Loes Vandromme stelt dat voor haar het dko deel uitmaakt van onderwijs en daar-

over geen verkeerde signalen de wereld ingestuurd mogen worden. 

 

Voor het uitwerken van de kunst- en cultuurpas moet men een beroep doen op de 

expertise van het dko, meent de spreker. Zij kreeg al allerlei reacties en ook binnen 

het hoger onderwijs is men daarmee bezig. Er is dus vraag om er werk van te 

maken, aldus Loes Vandromme. 

 

Minister Ben Weyts licht toe dat ook het gelijkekansenbeleid deel uitmaakt van de 

evaluatie, omdat men ook het bereik wil evalueren. 

 

De minister is wat terughoudend om op basis van de SES-kenmerken extra finan-

ciering ter beschikking te stellen. De vergelijking met het leerplichtonderwijs gaat 

niet op. 

 

Het bereiken van kansengroepen is een gedeelde verantwoordelijkheid, waarbij 

ook armoedeorganisaties specifiek daarvoor gesubsidieerd worden. Dat betekent 

dat zij er ook voor moeten kunnen zorgen dat leerlingen naar het dko doorstromen. 

De minister vraagt zich af of leerlingen met SES-kenmerken een meerkost vormen 

voor de organisatie van het deeltijds kunstonderwijs. 

 

Willem Cabooter benadrukt dat het Rekenhof de voorspelbaarheid van de kosten 

en transparantie heel belangrijk vindt. De hoogte van de bedragen kan sterk ver-

schillen tussen de academies. Het is belangrijk dat een potentiële leerling dat op 

voorhand weet. De bijkomende uitgaven zijn vaak niet op voorhand bekend, van-

daar de specifieke aanbeveling daarover, besluit de spreker. 

 

Johan Danen herhaalt zijn vraag over de toegankelijkheid van CLB-gegevens, wat 

ook een aanbeveling is van de Vlor. 

 

Minister Ben Weyts staat daar niet weigerachtig tegenover, maar er moet gekeken 

worden wat volgens de GDPR-regels mogelijk is. 

 

 

Karolien GROSEMANS, 

voorzitter 

 

Jan LAEREMANS 

Kathleen KREKELS 

Johan DANEN 

Loes VANDROMME, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AGION Agentschap voor Infrastructuur in het Onderwijs 

bso beroepssecundair onderwijs 

CLB centrum voor leerlingenbegeleiding 

DBFM Design Build Finance Maintain 

dko deeltijds kunstonderwijs 

GDPR General Data Protection Regulation (algemene verordening gegevensbe-

scherming, AVG) 

GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap 

HIVA Hoger Instituut voor de Arbeid (van de KU Leuven) (nieuwe benaming: 

Onderzoeksinstituut voor Arbeid en Samenleving) 

IAC individueel aangepast curriculum 

OBPWO onderwijskundig beleids- en praktijkgericht wetenschappelijk onderzoek 

OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

OKI onderwijskansarmoede-indicator 

PBD pedagogische begeleidingsdienst 

PTAE part time art education 

SES socio-economische status 

tso technisch secundair onderwijs 

Vlor Vlaamse Onderwijsraad 

 


